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A Házszabály 94. §-ának (1) bekezdése alapján „a Büntető Törvénykönyvről szóló 1978 .
évi IV . törvény és más büntetőjogi tárgyú törvények módosításáról" szóló T/1917 . számú
törvényjavaslathoz a következő

módosító javaslatot

terjesztem elő :

A törvényjavaslat 59 . §-ának következő elhagyását javasolom, az azt követő szakaszok
értelemszerű változásával :

[„59. §

A Be. 470. §-inak (1) bekezdése helyébe a következő rendelkezés lép :

„(1) Katonai büntetőeljárásnak van helye

a) a Magyar Honvédség tényleges állományú tagja által elkövetett bármely
bűncselekmény,

b) a Határőrség hivatásos és szerződéses, továbbá a rendőrség, a büntetés-
végrehajtási szervezet és a polgári nemzetbiztonsági szolgálatok hivatásos állományú
tagja által elkövetett katonai bűncselekmény, valamint a szolgálati helyen, illetőleg a
szolgálattal összefüggésben elkövetett más bűncselekmény,

c) a szövetséges fegyveres erő tagja által belföldön, valamint e személynek a
Magyar Köztársaság határain kívül tartózkodó magyar hajón vagy magyar légi
járművön elkövetett, magyar büntető joghatóság alá tartozó bűncselekmény esetén ."]

Indokolás

A módosító javaslat elfogadása esetén a jelenleg is hatályos Be. 470. § (1) bekezdése
maradna életben .

1989-ben a nemzeti kerekasztalnak és az ellenzéki kerekasztalnak fontos
háttéregyeztetése volt a civil kontroll a rendőrség fölött . Ennek a civil kontrollnak a
megjelenése 17 éve többek között úgy zajlik, hogy a rendőrök fölött az ügyészi és a nyomozati
munkát a megyei ügyészségi nyomozóhivatalok végzik, és a bíráskodásban megyei bírók

Módosító iavaslat



járnak el első fokon . Tehát elmondható, hogy a rendőrségi állományba tartozókra vonatkozóan
17 éve civil a bíráskodás .

Amikor 1990-ben a korábbi katonai ügyészség belügyi főosztályát feloszlatták, akkor
ezeket az ügyészeket áttették a létrejövő ügyészségi nyomozóhivatalokhoz, és ezek az
ügyészek egyébként kiválóan végezték a rendőrségre vonatkozó munkájukat és végzik 17 éve
is .

Az eredeti előterjesztés alapján nagyon súlyos visszalépés lenne az, hogy a katonai
igazságszolgáltatást az országgyűlés visszaterjesztené a rendőrségre, mert pontosan a civil
kontroll érvényesülése az egyik legfontosabb rendőrséget ellenőrző alkotmányos alapelv .
Éppen ezért, és általában, mint alkotmányos elv, a civilek ellenőrzése megítélésem szerint
nagyon súlyosan sérül azáltal, hogy ha a rendőröket a beterjesztett törvényjavaslat
elfogadásával kiveszi az országgyűlés az ügyészségi nyomozóhivatalok, illetve a civil
bíróságok jogköre alól .

Módosító javaslatom elfogadása esetén több gyakorlati problémát is orvosolni lehetne .
Amennyiben a nyomozati szakról beszélünk, akkor a katonai ügyészség egy regionális
szervezet . Három megyénként van egy katonai ügyészi struktúra, miközben az ügyészségi
nyomozóhivatalok megyei struktúrában állnak fel . Az eredeti törvényjavaslat elfogadása
esetén a regionális központokban működő katonai ügyészségek túlterheltekké válnának, egy
régióközponthoz 4-500 ügy tartozna. Ez akkora mértékű többletfeladatot jelentene, amelyet a
struktúra nem bírna el .

Meglátásom szerint a törvényjavaslat eredeti formájának elfogadása azt okozhatja,
hogy jelentősen lelassulnak az eljárások. Az eljárások időtartamának növekedése hatással
lehet az eredményességre is, nem beszélve arról, hogy mindez jelentős költségemelkedést
vonhat maga után .

Az utóbbi évek tapasztalatai azt mutatják, hogy a katonai ügyészségekről országszerte
több száz kolléga távozott, hiszen a haderő létszáma folyamatosan csökkent, már nincs
sorállomány, a határőrség már nem számít fegyveres erőnek .

A kormányzati tervek is arra utalnak, hogy a rendőrségi állomány jelentős részét
civilesíteni kívánják. Ez azzal jár majd, hogy az egyenruhás állomány létszámbeli
csökkenésével még kevesebb lesz a Btk . 122 . §-a szerinti katona által elkövetett
bűncselekmények száma .

Az 59.§ elhagyásával, tehát a jelenleg hatályos büntetőeljárási törvény
rendelkezéseinek megmaradásával a rendőröket érintő ügyekben 17 éve eljáró civil bíróságok
végeznék a munkájukat a továbbiakban is . Meglátásom szerint nincs semmilyen logikus
magyarázat arra, hogy a 17 éve rendőrségi ügyekkel nem foglalkozó katonai bíróságok
járjanak el az ilyen típusú bűnesetekkel kapcsolatosan . A civil bíróságok ezt a munkát nagy
tapasztalattal tudják ellátni a jövőben is .

Kérem, a Tisztelt Országgyűlést, hogy mind a civil kontrollt, mind a gyakorlati
problémákat érintő indoklásomat elfogadva szavazza meg módosító javaslatomat!

Budapest, 2007 . február 15 .
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